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Zápis ze zasedání 

Akademického senátu Fakulty humanitních studií  

Univerzity Karlovy 

dne 21. listopadu 2024 

Přítomno:  

Varvara Borisova, Ludmila Maria Dobrovolná Wladyniak, Martin Heřmanský (od 16:09), 
Jan Horský, Lucie Kalabisová, Michael Kralert, Matěj Krofta, Selma Muhič Dizdarevič, 
Arnošt Novák, Petr Pavlík, Markéta Pražáková Seligová, Jan Tuček, Jana Wohlmuth 
Markupová 
 
CELKEM PŘÍTOMNO: 13 
 

Omluveno: Tatiana Chavalková Badurová, Karina Zamrazilová 

CELKEM OMLUVENO: 2 
 

Nepřítomno:  

CELKEM NEPŘÍTOMNO: 0 
 

Hosté:  

Monika Baláž Picková, Dana Bittnerová, Veronika Čapská, Karolína Horáčková, Jana 
Jeníčková, Alena Marková, Lenka Martinec Nováková, Tomáš Procházka, Věra Sokolová 
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Návrh programu jednání: 

1. Zahájení zasedání a schválení navrženého programu 
 

2. Schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 17. října 2024 
(předkládá předsednictvo) 

 
3. Podmínky přijímacího řízení do doktorských studijních programů na FHS UK pro 

akademický rok 2025/26 
(předkládá proděkanka pro doktorské studium a koordinaci J. Jeníčková) 
 

4. Obecná pravidla pro přiznávání doktorských stipendií na FHS UK pro akademický 
rok 2024/25 
(předkládá proděkanka pro doktorské studium a koordinaci J. Jeníčková) 
 

5. Informace děkanky 
 

6. Různé 
 

 

1) Zahájení zasedání a schválení navrženého programu 

J. Wohlmuth Markupová zahájila zasedání a uvítala všechny přítomné. Poté představila 
program jednání, který byl schválen tichým souhlasem. 

 

2) Schválení zápisu ze zasedání AS FHS UK konaného dne 17. října 2024 
(předkládá předsednictvo) 
 
J. Wohlmuth Markupová představila návrh zápisu. Předsednictvo k němu předem ani na 
místě neobdrželo žádné připomínky, proto zahájila hlasování o schválení zápisu ze 
zasedání AS FHS UK konaného dne 17. října 2024. 

 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 12 

Hlasování:  PRO:     12 

PROTI:    0  

ZDRŽELO SE:    0  

 

USNESENÍ:  AS FHS UK schvaluje předložený zápis ze zasedání AS FHS UK konaného 
dne 17. října 2024. 
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3) Podmínky přijímacího řízení do doktorských studijních programů na FHS UK 
pro akademický rok 2025/26 
(předkládá proděkanka pro doktorské studium a koordinaci J. Jeníčková) 

J. Wohlmuth Markupová předala slovo proděkance pro doktorské studium a koordinaci J. 
Jeníčkové, jež nastínila, že nové podmínky přijímacího řízení vycházejí z novely Zákona o 
vysokých školách. Ta počítá se skutečností, že od akademického roku 2025/26 bude 
doktorandské stipendium činit 1,2násobek minimální mzdy, což bude klást na univerzitu 
a fakulty větší nároky při výběru uchazečů a uchazeček. Snaha bude především o to, aby 
studia dokončilo co nejvíce doktorandů a doktorandek ve standardní době studia.  

 Všechny oborové rady proto přistoupily k tomu, že budou děkance navrhovat 
k přijetí uchazeče a uchazečky pouze na základě kvality přihlášky. Děkanka následně 
stanoví bodovou hranici nutnou k přijetí s ohledem na ekonomické a kapacitní možnosti 
fakulty. Jelikož se počty uchazečů a uchazeček jakož i kvalita přihlášek každý rok mění, 
oborové rady tuto variantu uvítaly.  

Některé obory také přistoupily k tomu, že kromě možnosti přihlásit se s vlastním 
projektem dizertační práce si uchazeči a uchazečky budou moci vybrat z nabídky projektů 
vypsaných školiteli. Témata budou veřejně dostupná v SIS. 

− V 16:09 na zasedání dorazil M. Heřmanský, počet přítomných se zvýšil na 13. 

J. Jeníčková rovněž doplnila, že některé obory zavedly bonifikaci pro uchazeče a 
uchazečky schopné zapojit se do již stávajícího projektu vybraného školitele, případně 
pracoviště, které by poté pomohlo s financováním jejich doktorského příjmu. V rámci 
některých oborů se v rámci přijímacího řízení stane povinnou přílohou souhlas školitele 
s vedením dizertační práce. 

 J. Wohlmuth Markupová poděkovala za představení návrhu, a jelikož nebyly 
v rámci diskuze položeny žádné dotazy, zahájila následně hlasování o schválení 
navržených podmínek přijímacího řízení do doktorských studijních programů na FHS UK 
pro akademický rok 2025/26. 

 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 13 

Hlasování:  PRO:     12 

PROTI:    0  

ZDRŽELO SE:    1  

 

USNESENÍ:  AS FHS UK schvaluje podmínky přijímacího řízení do doktorských 
studijních programů na FHS UK pro akademický rok 2025/2026. 

 

 

4) Obecná pravidla pro přiznávání doktorských stipendií na FHS UK pro 
akademický rok 2024/25 
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(předkládá proděkanka pro doktorské studium a koordinaci J. Jeníčková) 

Slovo od předsedkyně AS FHS UK opět dostala proděkanka J. Jeníčková, jež podotkla, že 
nová pravidla taktéž vychází z novely Zákona o vysokých školách. Oborové rady posoudily 
výstupy svých doktorských studujících po stránce studijní a badatelské (tj. publikace, 
aktivní příspěvky na konferencích, zapojení do grantů a zahraniční výjezdy) a posléze se 
tyto skutečnosti snažily zohlednit ve svých návrzích.  

Dále doplnila, že od roku 2024 došlo k zafixování částky vyhrazené na stipendia. 
Fakulta nově nedostává tzv. kapitační platbu 11 250 Kč na studujícího, a proto musí 
vystačit s částkou zafixovanou na průměr prostředků, které získávala v průběhu let 2019 
až 2023. Návrhy na měsíční výplaty stipendií se proto pohybují v nižších částkách, tedy 
13 až 14 000 Kč. Pouze 11 studujících má navrženo částku v rozmezí 15 až 17 000 Kč 
měsíčně, a to díky svým vynikajícím publikačním výstupům srovnatelným s akademiky. 
Dále uvedla, že fakulta je nyní v očekávání, protože uvažované finanční prostředky jsou 
vypláceny na kalendářní rok, ale zároveň je nutno počítat s nadcházejícím akademickým 
rokem, kdy bude platit již zmiňovaná povinnost vyplácet nově nastupujícím studujícím 
1,2násobek minimální mzdy. Vedení univerzity diskutuje také o tom, jakým způsobem by 
bylo možné přidat finance i stávajícím studujícím.  

J. Wohlmuth Markupová poděkovala J. Jeníčkové za představení návrhu a zahájila 
diskuzi. M. Heřmanský vznesl dotaz na to, kolik má FHS UK aktuálně doktorských 
studujících, kteří pobírají stipendium. J. Jeníčková odpověděla, že jde o 110 až 115 
studujících, přičemž tento počet se v průběhu roku mění například při přerušení studia 
kvůli rodičovské dovolené. V případě, že by se mělo vyplácet 1,2násobku minimální mzdy 
všem, vystačila by částka, kterou má fakulta nyní k dispozici, zhruba pro polovinu 
studujících. I proto se však o neutěšených finančních podmínkách fakult a možnostech 
zvýšení stipendií současným doktorandům diskutuje i v rámci univerzity.  

S. Muhič Dizdarevič se dotázala, zda bude nová částka vyplácena pouze nově 
nastupujícím studujícím, což J. Jeníčková potvrdila. V. Sokolová dodala, že v rámci 1. 
ročníku, kdy ještě neprobíhá roční hodnocení, dostanou noví studující 1,2násobek 
minimální mzdy. Pokud však oborová rada vyhodnotí, že studující své povinnosti řádně 
neplní, může navrhnout od 2. ročníku snížení stipendia. Neznamená to tedy, že studující 
budou automaticky dostávat 1,2násobek minimální mzdy po celé své studium. 

V. Borisova položila J. Jeníčkové dotaz, zda se u přijímacího řízení bude posuzovat 
předchozí dosažené vzdělání. J. Jeníčková po potvrzení od A. Markové uvedla, že tato 
záležitost, která byla zmíněna v souvislosti s novelizací Zákona o vysokých školách, zatím 
není aktuální. 

V. Borisova se dále zeptala, zda dojde ke zpřísnění postupu při vylučování 
doktorských studujících ze studia s ohledem na nedostatečné plnění povinností. J. 
Jeníčková odpověděla, že dle ní se ke zpřísnění směřuje mj. chystanou zafixovanou 
částkou na stipendia. Do budoucna chce podle ní UK i MŠMT tuto částku zřejmě stanovit i 
s ohledem na graduation rate, aby se tento začal postupně zvyšovat. 

M. Heřmanský upozornil na to, že ne vždy jsou všem zúčastněným plně známy 
parametry, podle nichž hodnocení doktorandů a doktorandek probíhá. V. Sokolová 
upřesnila, že o něm nerozhoduje vedení fakulty, nýbrž oborové rady. Sama s jejich 
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zástupci chce jednat o jednotném přístupu a doplnila, že se na úrovni UK například nyní 
diskutuje, zda by nemělo být zavedeno širší než třístupňové hodnocení (A, B, C).  

M. Heřmanský dodal, že by dle něj mělo být vyjasněno, zda se studium doktorandů 
posuzuje výlučně podle plnění či neplnění ISP, či i podle jiných měřítek. J. Jeníčková 
odpověděla, že se všechny podrobnosti doktorandům a doktorandkám sdělují již při 
úvodu do studia, a proto je individuální studijní plán tak podrobný. Má pro ně sloužit jako 
vodítko v rámci studia. V ISP doktorští studující uvádí i postup při psaní dizertační práce, 
což oborové rady berou v potaz a podle toho hodnocení provádějí. Uvedla, že zatím za 
svým plánem zaostávají téměř všichni doktorandi, protože doktorát pro ně obvykle není 
nejvyšší životní prioritou, neboť si musí zajistit příjem i z jiných zdrojů. Smyslem novely 
je podle ní umožnit věnovat se doktorátu naplno, zvýšit kvalitu studia a zrychlit jeho 
úspěšné dokončení. Závěrem J. Jeníčková potvrdila, že kritéria, kterými se oborové rady 
řídí, jsou ta, která si studující sami předsevzali v individuálním studijním plánu. 

J. Horský v návaznosti na dotaz M. Heřmanského doplnil, že dle jeho názoru jsou 
tematická zaměření doktorandů a jejich dizertací natolik odlišná, že je obtížné hodnotit 
všechny podle stejných parametrů. Dle něj bude do budoucna dobré mít mnohem větší 
podíl studujících doktorského studia v kombinované formě, protože do prezenčního 
studia jich bude možné přijmout mnohem méně. Nyní však není možné chtít někomu 
snižovat stipendium za to, že nedělá nic navíc, pouze za to, že neplní své povinnosti dle 
ISP. 

Nikdo další do diskuze nepřispěl, proto J. Wohlmuth Markupová zahájila hlasování 
o schválení návrhu obecných pravidel pro přiznávání doktorských stipendií na FHS UK 
pro akademický rok 2024/25. 

 

CELKEM PŘÍTOMNO VE CHVÍLI HLASOVÁNÍ: 13 

Hlasování:  PRO:     13 

PROTI:    0  

ZDRŽELO SE:    0  

 

USNESENÍ:  AS FHS UK schvaluje obecná pravidla pro přiznávání doktorských 
stipendií na FHS UK pro akademický rok 2024/2025. 

5) Informace děkanky 
 
J. Wohlmuth Markupová zahájila bod a předala slovo děkance V. Sokolové, jež na úvod 
poděkovala senátorům M. Kroftovi a P. Pavlíkovi za to, že spolu s ní reprezentovali FHS 
UK na akcích k výročí událostí 17. listopadu. Dále informovala přítomné o tom, že: 
 

- 17. listopadu byla in memoriam oceněna Hana Havelková Cenou manželů 
Coriových za přínos k rovným příležitostem. 

− Od 1. listopadu probíhají diskuze o plánované reakreditaci bakalářského 
programu SHV, které moderuje J. Wohlmuth Markupová jakožto předsedkyně AS 
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FHS UK. Na první diskuzi se probíraly silné a slabé stránky současné podoby SHV, 
další setkání proběhne 22. listopadu a jeho tématem budou bakalářské práce.  

− Kladně probíhá habilitační řízení M. Kolářové z Katedry sociologie, která na konci 
listopadu 2024 prosloví svou habilitační přednášku.  

− V novém složení začala působit Rada pro vnitřní hodnocení, kde fakultu již nově 
zastupuje Z. Nešpor. AS UK bude v listopadu rozhodovat o schválení nominace T. 
Pospíšilové do Panelu pro humanitní oblasti vzdělávání a vědní obory.  

− FHS UK má nově schválené CŽV se zaměřením na sociální podnikání pod vedením 
M. Dohnalové.  

− Proběhlo výběrové řízení na vedoucího Katedry aplikovaných sociálních věd. 
Vybrán byl M. Filipowicz. 

− Fakulta v prosinci podala předběžný akreditační výhled na nové programy, o které 
by chtěla usilovat v nadcházejících dvou letech. V přípravě je anglický program 
Anthropology of Arts pod vedením Z. Jurkové a jedná se o programu 
Interdisciplinary Social Justice.  

− Od 1. prosince do 31. března bude pod záštitou magistrátu v provozu zimní 
humanitární opatření, které se bude opět nacházet v blízkosti FHS UK. Kapacita 
objektu bude zhruba 200 osob, příchody jsou plánovány na 20:30 a ranní odchody 
na 7:00. Nově bude prostor opatřen strážní budkou a z bezpečnostních důvodů 
dojde k přidělení bezpečnostní agentury. FHS UK se schází s KaM, PČR a Sociálním 
odborem MHMP. Ze strany MHMP jsou v přípravě informační letáky s dalšími 
podrobnostmi. V. Sokolová uvedla, že v případě jakýchkoliv problémů, obav či 
dotazů je možné se obrátit na e-mail bezpecnost@fhs.cuni.cz. 

− Osvětlení okolí fakulty by mělo být hotové do konce kalendářního roku. Rovněž 
dojde k instalaci stožárů na vlajky. 

− V 1. patře budovy fakulty byly poničeny toalety, situace je díky součinnosti 
děkanky, tajemníka a truhláře nyní vyřešena. Toalety jsou v posledním roce 
opakovaně terčem vandalismu. Mezi uvedené škody patří nápisy či zborcené dveře 
a zástěny, což fakultu zatěžuje nejen finančně. V. Sokolová vznesla dotaz, zda se 
tímto tématem bude chtít senát zabývat detailněji.  

− Od 2. prosince budou v současném bufetu, respektive kavárně pracovat spolu se 
zaměstnankyní KaM i studující. Od ledna 2025 by kavárna měla začít fungovat plně 
v režii studujících. 

− Rozšířené kolegium děkanky v říjnu schválilo nákup defibrilátoru. Konkrétní typ 
už je vybraný, nyní se pouze čeká na rozhodnutí, z jakého zdroje bude hrazeno jeho 
pořízení. Na jeho používání bude zorganizováno také školení.  

− Vedení fakulty uvažuje o instalaci čteček na hlavní vchody, tedy u recepce a 
v suterénu. Přístup by byl povolen všem se zaměstnaneckými a studentskými 
kartami. T. Procházka doplnil, že byl v poslední době v budově zaznamenán pohyb 
osob, které nejsou s fakultou vůbec spojené, například fotografů bez jakékoliv 
předchozí domluvy. Budova by se zavírala přibližně ve 20:00. Návštěvy by se měly 
hlásit na recepci.  

− V. Sokolová dále sdělila, že je v plánu nainstalovat u hlavního vchodu do budovy 
akustický orientační majáček. Bude sloužit zrakově postiženým a napojí se na 

mailto:bezpecnost@fhs.cuni.cz
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jejich zařízení, které je informuje o tom, že vstupují do budovy FHS UK, a pomůže 
jim s následnou orientací. 

− Podařilo se domluvit termín školení první pomoci, které proběhne 29. listopadu. O 
školení je velký zájem, což vedení fakulty těší. Prozatím je určeno pouze 
vyučujícím, následovat budou nejspíše další. 

 
J. Wohlmuth Markupová poděkovala V. Sokolové za informace a otevřela diskuzi. 

V rámci ní se řešila přístupnost fakulty. T. Procházka upřesnil, že fakultní budova bude 
otevřena v průběhu dne ve stejném režimu, jak jsme dosud zvyklí. Pouze se po 20. hodině 
uzavře a vstup do ní bude možný pouze na studentskou či zaměstnaneckou kartu.  

 L. Dobrovolná Wladyniak se dotázala na to, zda vlivem změny obsluhy 
bufetu/kavárny nepřijdou současné pracovnice KaM o zaměstnání. V. Sokolová v reakci 
uvedla, že obě zaměstnankyně přejdou na jiné pozice v rámci KaM. 

Dále se v rámci diskuze řešil vandalismus na fakultě, respektive jeho rozsah, 
definice a možný další postup při jeho řešení. Jelikož se jedná o problematiku, o níž ne 
všichni členové a členky senátu mají dostatečné informace a zároveň je nejasné, do jaké 
míry se jím může senát kompetentně zabývat, navrhla J. Wohlmuth Markupová rozpravu 
na toto téma otevřít na příštím zasedání v samostatném bodu jednání. Zároveň požádala 
V. Sokolovou a T. Procházku o případné podklady pro seznámení senátu s rozsahem 
tohoto problému. S navrženým postupem všichni přítomní souhlasili.  
 

6) Různé 

J. Wohlmuth Markupová otevřela bod a předala slovo S. Muhič Dizdarevič, jež přítomné 
jakožto předsedkyně volební komise informovala o tom, že ve dnech 4.–7. listopadu 
proběhly doplňovací volby do studentské části AS UK, řádné volby do AS UK a řádné volby 
do AS FHS UK. Vyjádřila vděk členovi a členkám volební komise za spolupráci, za perfektní 
organizaci M. Baláž Pickové a S. Říhové za pomoc. Za řešení technických potíží poděkovala 
Oddělení informačních technologií FHS UK. J. Wohlmuth Markupová všem zmíněným 
jakož i S. Muhič Dizdarevič taktéž poděkovala za zajištění takto obzvláště složitých voleb, 
kdy se mimořádně konaly troje v jednom termínu.  

Dále J. Wohlmuth Markupová předala slovo A. Markové, která zastupuje fakultu v Radě 
vysokých škol, aby přítomné zpravila o průběhu novelizace Zákona o vysokých školách. 
A. Marková uvedla, že MŠMT odvolalo původní návrh novely, o němž informovala na 
minulém zasedání. V přípravě je nyní nové znění, které by mělo být připraveno do konce 
února 2025. RVŠ proto nyní připravuje stanovisko k tomu, co si VŠ v zákoně přejí a z čeho 
odmítají slevit. A. Marková požádala J. Wohlmuth Markupovou o rozšíření formuláře 
s prostorem pro návrhy mezi senátory a senátorky. Čas na zapsání klíčových tezí byl 
stanoven do 25. listopadu. Doplnila, že 19. listopadu proběhlo užší setkání s rektorkou UK 
ohledně koordinace postojů, protože RVŠ má nejvyšší počet zástupců a zástupkyň právě 
z Univerzity Karlovy.  

Dále A. Marková informovala, že MŠMT navrhuje zavedení kmenových registrů ve 
vzdělávání. Jedná se o založení registru žáků, studentů, akademických a pedagogických 
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pracovníků, který by shromažďoval jejich osobní a citlivé údaje, což považuje za 
problematické.  

P. Pavlík v návaznosti na to dodal, že bez ohledu na stažení původní verze byly přijaty 
některé dílčí změny jako schválení studentských půjček, možnosti zakládat české pobočky 
zahraničních VŠ a zařazení vyšších odborných škol do terciárního vzdělávání. Také 
doplnil, že zavedení kmenových registrů má podle něj za úkol zpřehlednit kapacity 
pedagogů napříč republikou, neboť MŠMT těmito informacemi aktuálně nedisponuje.   

V závěru zasedání J. Wohlmuth Markupová navrhla dva termíny ustavujícího 
zasedání, o němž je již zapotřebí informovat nově zvolené senátory a senátorky, kteří se 
ujmou mandátu 1. února. Po rozpravě byl zvolen první možný termín, a sice 6. února 2025. 
Prosincové zasedání AS FHS UK proběhne 12. prosince v 16:00. Následně J. Wohlmuth 
Markupová s poděkováním za účast a spolupráci ukončila zasedání. 

 

Zapsala: Bc. Karolína Horáčková 

 

Přehled schválených usnesení: 

630.   AS FHS UK schvaluje předložený zápis ze zasedání AS FHS UK konaného dne 
17. října 2024. 

631.  AS FHS UK schvaluje podmínky přijímacího řízení do doktorských studijních 
programů na FHS UK pro akademický rok 2025/2026. 

632.  AS FHS UK schvaluje obecná pravidla pro přiznávání doktorských stipendií na 
FHS UK pro akademický rok 2024/2025 

 

Za správnost: Mgr. Jana Wohlmuth Markupová, Ph.D. 

                (předsedkyně AS FHS UK) 
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